
شــیراز- مصوبه تعیین نرخ عوارض و بهای خدمات شــهری شــیراز در سال ۱۴۰۱ که به گفته 
برخی کارشناســان در بعضی بندها تا ۸۰۰ درصد رشــد داشته با گلایه شهروندان و شوک به 

بازار ساخت وساز این کلانشهر مواجه شده است.
براســاس این مصوبه، تعیین عوارض در ســال ۱۴۰۱ به یکباره براساس نرخ واقعی زمین 
و مسکن که در یک سال اخیر نیز رشد زیادی داشته محاسبه می شود در حالی که در سنوات 
گذشته عوارض ساخت وساز نه بر مبنای قیمت واقعی بلکه با نرخی حدود یک سوم قیمت 

محاسبه می شده است.
بســیاری از کارشناســان و فعــالان اقتصــادی 
دلیل این مســأله را افزایــش غیرمتعارف بودجه 
سال ۱۴۰۱ شهرداری شیراز در صحن شورا و لزوم 
تأمین آن از محل عوارض می دانند به نحوی که 
بودجه پیشــنهادی شــهردار در زمــان ارائه لایحه 
به شــورا حــدود ۱۰ هــزار میلیــارد تومــان تعیین 
شده بود که شوراییان شیراز آن را به رقمی بیش 

از ۱۵ هــزار میلیــارد تومــان افزایش داده انــد. اکنون با توجه بــه انتقاد اخیر اســتاندار فارس، 
شهروندان به لغو این مصوبه از سوی وزیر کشور امید بسته اند.

محمــد هــادی ایمانیه اســتاندار فارس ۳۱ فروردین ماه ۱۴۰۱ در شــورای مســکن اســتان 
فارس در شــیراز گفته بود که مصوبه عوارض شــهرداری شیراز از سوی فرمانداری شهرستان 

رد شده و به هیأت حل اختلاف رفته است.
استاندار فارس گفت: افزایش ۴۰۰ یا ۶۰۰ درصدی که در برخی بخش ها ایجاد شده برای 

مردم قابل تحمل نیست و هیچ استدلالی را هم قبول نداریم.
ایمانیه اظهارداشــت: اگر نیاز باشــد شــورای حل اختلاف را تشــکیل خواهیم داد و آن ۵۰ 

درصد را هم پس خواهیم گرفت.
به گزارش ایرنا شــهردار شــیراز پیش از این در ســخنانی با بیان اینکه شــهرداری ســازمان 
غیردولتــی مــردم نهاد اســت، گفت: شــهرداری ها خود دارای درآمد هســتند و بــا هزینه کرد 
مردم آن شــهر را اداره می کنند، بدین معنا که هر کاری در شــهر انجام می شــود از عوارضی 

است که شهروندان پرداخت می کنند.
سیداحســان اصنافــی همچنیــن با بیان اینکــه حدود ۴۰ درصــد از کل بودجه شــهرداری 
شــیراز را عوارض تشــکیل می دهد، عنوان کرد: بودجه امســال این کلانشــهر ۱۵ هزار میلیارد 
و ۳۸۵ میلیــون تومــان اســت که رقمی بالغ بر ۶ هــزار میلیارد تومان آن را عوارض تشــکیل 

داده است.
از ســوی دیگر رئیس شــورای عالی، کارشناســان رســمی دادگستری کشــور و رئیس کانون 
کارشناســان دادگستری اســتان فارس گفت: کاملًا مشخص است که افزایش عوارض شهری 

امسال در شیراز منطقی نبوده است.
محمدحســین دادخواه با بیان اینکه به نظر کار کارشناســی روی این مســأله نشده است، 
افزود: تا ســال ۱۳۹۸ عوارض شهرداری شیراز براساس قیمت منطقه بندی محاسبه می شد 
که این رویه قابل مقایســه با رویه فعلی مبنی بر قیمت واقعی نرخ زمین و مســکن نیست و 

در آن زمان، قیمت منطقه بندی بسیار پایین تر تعیین و محاسبه می شد.
همچنیــن رئیــس کمیســیون برنامه و بودجه، امور حقوقی و املاک شــورای شــهر شــیراز 
گفت: مصوبات شــورای شــهر شیراز زمانی قانونی می شود که فرماندار شیراز آن را تأیید کند 
اما در دو مورد شامل بودجه سالانه و عوارض سالانه مصوبات بجز تأیید فرمانداری نیازمند 

تأیید استانداری فارس است.
ابراهیم حســینی افــزود: مصوبه تعیین نرخ عوارض امســال نیز در شــورای حل اختلاف 
اســتان بــا حضــور اســتاندار فارس مــورد بررســی قرار گرفت، یکســری مــوارد براســاس نظر 

استاندار فارس اصلاح شد.
از ســوی دیگر طهماســبی مدیرکل دفتر امور شهری و شوراهای اســتانداری فارس گفت: 
استانداری فارس به عنوان مجری قانون رفتار عوارضی شهرداری شیراز را رصد می کند و اگر 
کاهش عوارض متناسب با سیاست های عمومی دولت باشد قابل دفاع خواهد بود و در غیر 

این صورت حتماً از ابزار نظارتی و اهرم قانونی استفاده خواهیم کرد.
طهماســبی تأکیــد کرد: احتمال اســتفاده اســتانداری فــارس از ابزار قانونــی در خصوص 
مصوبه اخیر شــورا درخصوص افزایش عوارض ســال ۱۴۰۱ به اطلاع مدیران شــهری رسیده 

است.
وی به احتمال ابطال مصوبه شــورا توســط وزیر کشور اشاره کرد و افزود: ابزارهای نظارتی 
کافــی در اختیــار اســتانداری فارس و وزارت کشــور برای ابطــال این مصوبه وجــود دارد و اگر 
اصلاحی در این مصوبه رخ ندهد قطعاً به موضوع به صورت جدی ورود خواهد شــد و حتی 

امکان وتو توسط وزیر کشور نیز وجود دارد.

مصرف برق در خوزستان بار دیگر رکورد زد
اهواز - مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزســتان با بیان اینکه روند افزایش مصرف برق 
در این اســتان همچنان ســیر صعودی دارد، گفت: رقم جدید اوج مصرف برق هشت هزار و 

۷۰۸مگاوات در شبکه تحت نظارت این شرکت به ثبت رسید.
به گزارش شــرکت برق منطقه ای خوزستان، محمود دشت بزرگ اظهار داشت: سه شنبه 
۲۸تیرماه پیک مصرف برق در شبکه خوزستان به عدد هشت هزار و ۷۰۸مگاوات رسید و از 

پیک مصرف هشت هزار و ۶۲۷مگاواتی که یکشنبه ۲۶تیرماه به ثبت رسیده بود، عبور کرد.
وی افزود: این میزان افزایش مصرف برق نسبت به  مدت مشابه در سال قبل رشد بیش 

از هشت درصدی را نشان می دهد.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان تصریح کرد: وقوع دماهای ۵۰درجه و بالاتر 
از آن به همراه رطوبت هوا و ماندگاری آن از شــروع هفته جاری باعث شــده میزان مصرف 

برق در این استان افزایشی شود و شبکه در شرایط پربار قرار گیرد.
دشــت بزرگ با درخواســت از مشــترکان بــرای کاهش مصــرف برق برای حفــظ پایداری 
شبکه برق، بیان کرد: شبکه برق چند روز متوالی است که در دمای بالای ۵۰درجه در نهایت 
پربــاری بوده که اگر مدیریت و کاهشــی نشــود، باعث کوتاه شــدن عمر تجهیــزات  و حوادث 

ناخواسته و خاموشی در شبکه می شود.

زیرساخت های اربعین در ایلام نیازمند توجه مسئولان کشوری است
ایلام- اســتاندار ایلام گفت: زیرســاخت های اربعین در ایلام نیازمند توجه مسئولان کشوری 

است.
بــه گــزارش مهر، حســن بهرام نیا خواســتار حضــور میدانی اســتان های معیــن، نهادها و 

وزارتخانه های مرتبط و درگیر در اربعین در استان شد.
وی اظهار داشــت: قطعاً اربعین امسال متفاوت تر و باشکوه تر از سال های گذشته است و 
برای برگزاری باشــکوه آن نیازمند همراهی و هم افزایی تمامی مجموعه های استانی و ملی 

هستیم.
بهرام نیا افزود: تا اربعین زمان و فاصله زیادی نداریم و در این میان برای تکمیل برخی 
زیرســاخت ها نیازمنــد مســاعدت لازم در تزریــق اعتبــارات و تجهیز امکانــات در حوزه های 

مختلف خدماتی، رفاهی و بهداشتی هستیم.

برای نخستین بار در کشور انجام می پذیرد
اجرای کشت قراردادی پنبه در خراسان شمالی

بجنــورد - معــاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشــاورزی اســتان خراسان شــمالی 
گفت: با هدف حمایت از کشــاورزان، اجرای کشــت قراردادی برای نخســتین بار در کشــور در 

استان خراسان شمالی انجام شد.
به گزارش خبرگزاری صداوســیما، معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی 
اســتان بــا اشــاره به اینکــه پنبه یکــی از محصولات اساســی و راهبردی اســت، گفت: امســال 
۱۳هزار و ۳۰۰هکتار از اراضی استان به کشت پنبه اختصاص یافته که این رقم در مقایسه با 

کشت ۹هزار هکتاری در سال گذشته ۳۵درصد افزایش داشته است.
حمید نامور گفت: امســال برای نخســتین بار در خراسان شمالی و کشور با حمایت دولت 

کشت قراردادی در ۴هزار هکتار از اراضی استان، پنبه کشت شده است.
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان از پیش بینی ۴۰هزار تن پنبه 
از مزارع اســتان خبر داد و افزود: خراسان شــمالی در بخش سطح زیرکشت رتبه پنجم کشور 
در شهرســتان مانه و سملقان با بیشــترین میزان کشت، به عنوان دومین شهرستان در کشور 

شناخته شده است.
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به رغم دســتور وزیر راه و شهرسازی درباره 
پروازهــای  بلیــت  دلاری  فــروش  توقــف 
داخلــی کــه به دنبــال هماهنگــی انجمــن 
صنفی شــرکت های هواپیمایی با ســازمان 
هواپیمایی کشــور بــرای افزایش غیرقانونی 
بازهــم  گرفــت،  صــورت  بلیت هــا  ایــن 
مبنــی  گزارش هایــی  خبــری  ســایت های 
بر عــدم رعایــت ایــن قوانین و ســرگردانی 

مسافران خارجی در فرودگاه ها داده اند.

رســتم قاســمی عنــوان کــرده بــود که از 
مــورد  در  ایرلاین هــا  بــه  جــاری  ۱۲تیرمــاه 
عــدم فــروش بلیــت پروازهــای داخلــی با 
دلار به صــورت مکتــوب ابلاغ شــده اســت. 
همچنیــن در جلســه ای هــم کــه مدیــران 
ایرلاین هــا بــا رئیــس ســازمان هواپیمایــی 
کشــوری داشــتند، ایــن ممنوعیت بــه آنها 
اعــلام شــده اســت لــذا هیــچ ایرلاینی حق 
ندارد بالاتر از آنچه در وب ســایت ســازمان 
هواپیمایی کشــوری منتشر شــده به فروش 

بلیت پرواز داخلی اقدام کند.

ایــن  از  زیــادی  زمــان  اینکــه  وجــود  بــا 
موضــوع نمی گــذرد اما خبرهایــی مبنی بر 
عــدم رعایــت برخــی ایرلاین هــا بــار دیگر 
مطرح شــد. »ایران« با چند مسئول وزارت 
صنایــع  و  گردشــگری  فرهنگــی،  میــراث 
دســتی تماس گرفت اما هیچکــدام از آنها 

حاضر به گفت و گوی رسمی نشدند.

آنهــا بــا بیــان اینکــه  اگــر ایــن موضــوع 
صحت داشته باشد، به سازمان هواپیمایی 
کشــور مربوط می شود، عنوان کردند: دفاتر 
ایرلاین هــا  یــا  هواپیمایــی  بلیــت  فــروش 
و  شهرســازی  و  راه  وزارت  زیر مجموعــه 
ســازمان هواپیمایــی کشــوری هســتند و از 

سوی آنها باید نظارت صورت گیرد.

این موضوع باید از ســازمان هواپیمایی 

کشــوری پیگیــری شــود چــون آژانس هــا و 
تورگردانــان، بهره بردار و اســتفاده کننده از 
این بلیت ها هســتند و خودشــان در فروش 
بیــش از نرخ مصــوب یا عــدم رعایت نرخ 
مصوب و تعرفه های مشخص شده دخیل 

نیستند.

اگــر ایــن موضوع صحت داشــته باشــد 
پــس اطمینان از صحت ایــن موضوع باید 
به ســازمان هواپیمایی انتقال داده شــود تا 
با رســیدگی بــه این موضــوع اگــر تخلف یا 
تخطــی صورت گرفته شــده بــا آن برخورد 

قانونی شود.
ë  ارزی شدن بلیت ها به سازمان هواپیمایی

مربوط است!
مســئولان میراث فرهنگــی تأکید کردند 
کــه ایــن موضــوع بــه ســازمان هواپیمایــی 
مربوط می شــود چون پیــش از این، میراث 
فرهنگــی جلســات متعــددی با مســئولان 
مربوطه گذاشــته و عنوان شــده که افزایش 
نــرخ بلیــت بــرای مســافران خارجــی، بــه 
مصلحــت گردشــگری نیســت و نباید اجرا 
شــود که خوشــبختانه مورد قبول واقع شد. 
ســازمان هواپیمایی هم اعلام کــرد که این 
مصوبه افزایش نرخ بلیت برای مســافران 
خارجــی اجرایــی نیســت و فــروش بلیــت 
بــا نــرخ دلاری متوقــف شــد لــذا اگــر موارد 
محــدودی هم به آن عمــل نکنند می توان 
در قالــب تخلــف، آن را مــورد بررســی قرار 

داد و رسیدگی کرد.

آنهــا بــه »ایــران« می گوینــد: »میــراث 
اولیــه مبنــی  فرهنگــی در همــان مصوبــه 
بــر فروش بلیــت با نــرخ دلار به مســافران 
کشــور  گردشــگری  ضــرر  بــه  کــه  خارجــی 
می شد، موضع خود را اعلام کرده و موافق 
بــا این مصوبه نبوده اســت و تأثیرات آن را 
هــم بارهــا بیــان کرده ایم. گردشــگری یک 
نظیــر  مختلــف  خدمــات  از  مجموعــه ای 
جابه جایــی، اقامــت و... اســت کــه اگر یک 

حلقــه از آن بــا دیگــر حلقه هــا ناهماهنگ 
باشــد یــا از نظر کمیــت و کیفیــت خدمات 
بــه مشــکل بخــورد بــر ســایر حلقه هــا هم 
تأثیر می گذارد و به گردشــگری آسیب وارد 
می کند چون مزیت گردشگری ما »مناسب 

بودن قیمت های گردشگری« است.

مســئولان میــراث فرهنگــی معتقدنــد 
آن  دوبــاره  طــرح  و  موضــوع  ایــن  تکــرار 
در رســانه ها، این طــور تلقــی می شــود کــه 
هماهنگــی و تعامــل بین دســتگاه ها وجود 
ندارد در صورتی که این موضوع در ســطح 
مدیریتــی حــل شــده  و اگــر مــواردی هــم 
تخلف شده باشــد قابل برخورد و رسیدگی 

است.

در ســایر بخش هــا نیــز امــکان تخطی و 
و...  گرانفروشــی  عــدم رعایــت تعرفه هــا، 
وجــود دارد و بــا اعــلام ذینفع کــه می تواند 
مســافر یــا آژانــس باشــد قابــل پیگیــری و 
برخورد اســت لــذا این فراینــد خاص خود 
موضع گیــری  بــه معنــای  لزومــاً  و  دارد  را 
در کلیــت موضــوع نیســت. از ســویی نشــر 
ایــن خبرها که شــاید شــامل تعــداد اندکی 
در  را  حساســیت هایی  می توانــد  باشــد، 
جامعــه ایجاد و آســیب هایی را به صنعت 

گردشگری وارد کند.
ë حرف وزیر راه و شهرسازی، زمین ماند

حرمت الله رفیعی، رئیس هیأت مدیره 
انجمــن صنفــی دفاتــر خدمات مســافرت 
هوایــی و جهانگــردی ایران نیــز دراین باره 
بــه »ایــران« گفــت: چگونه اســت کــه وزیر 
مربوطه در خصوص این قیمت ها دســتور 
می دهد و موضوع در جلسه هیأت وزرا هم 
مطرح می شود و عنوان می کنند که فروش 
بیــش از نــرخ مصــوب ریالی تخلــف محرز 
اســت ولی تاکنون اکثر ایرلاین ها تبعیتی از 

این دستور نکرده اند؟

اتبــاع  بلیــت  متأســفانه  افــزود:  وی 
خارجی را بــه ایرانی ها هم با همان قیمت 

غیرقانونی به فروش می رســانند و اهمیتی 
برای قانون قائل نیستند.

رفیعــی گفت: حتی به مســافران ایرانی 
نیــز عنوان می کنند که فقط در صورت رزرو 
کــه  صورتــی  در  می فروشــیم  هتل،بلیــت 
شــاید مســافر ایرانی در آن شــهر، نیازی به 
هتل نداشــته باشــد و این هم خلاف قانون 
اســت. گویا گران کردن بلیت هــای هواپیما 
بــرای مســافران خارجــی بــا هــدف گــران 
کــردن بلیت هــا بــرای ایرانی ها بــوده چون 
تعــداد مســافران خارجی در کشــور بســیار 
اندک اســت.وی ادامــه داد: وزارت میراث 
فرهنگــی، گردشــگری و صنایــع دســتی در 
خصــوص پیگیری این تخلفــات وظیفه ای 
ســازمان  وظیفــه  آن  پیگیــری  و  نــدارد 
هواپیمایی کشــور و وزارت راه و شهرســازی 
اســت، اما وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی می تواند به عنوان نماینده 
را در هیــأت دولــت  ایــن موضــوع  مــردم 
مطــرح  و از موضع خود مبنی بر جلوگیری 
از افزایــش نــرخ بلیــت هواپیما دفــاع کند. 
لــذا با وجــودی کــه وظیفــه قانونــی در این 
زمینــه ندارنــد امــا می تواننــد در ایــن بــاره 
کمک کنند. ســخنگوی ســازمان هواپیمایی 
کشــوری نیز با تأکید بر اینکــه فروش بلیت 

هواپیمــا در مســیرهای داخلــی به صــورت 
ارزی و بالاتــر از نــرخ تعیین شــده بــه اتباع 
خارجی ممنوع است به مهر گفت: با توجه 
به بررســی های صورت گرفته مشخص شد 
کــه برخی دفاتــر خدمات مســافرت هوایی 
نســبت بــه اخــذ هزینــه به صــورت ارزی از 
مســافران خارجی اقدام می کنند بر همین 
اســاس به اتبــاع خارجــی توصیه می شــود 
بــرای تهیــه بلیــت در مســیرهای داخلــی 
بلیت خــود را به صورت مســتقیم از طریق 
هواپیمایــی  شــرکت های  رســمی  ســایت 
مربوطه تهیــه کنند.میراکبر رضــوی افزود: 
شــرکت های هواپیمایــی بــه هیــچ عنــوان 
مجــاز بــه ذخیره جــا بــه بهانه ارائــه بلیت 
بــه اتبــاع خارجــی با هــدف فــروش بلیت 
بــه قیمــت بالاتر نبــوده و ارائــه خدمات به 

مسافران ایرانی در اولویت است.

وی ادامــه داد: شــرکت های هواپیمایــی 
درصــد   ۱۵ ســقف  تــا  می تواننــد  حداکثــر 
از ظرفیــت پــرواز خــود را در اختیــار اتبــاع 
خارجی قــرار دهند همچنین اتباع خارجی 
مقیم ایران که دارای مجوز رســمی اقامت 
از دستگاه های ذی صلاح هستند از تمامی 
حقــوق اجتماعــی در اســتفاده از هواپیمــا 

برای سفرهای داخلی برخوردارند.

صدور ارزی بلیت هواپیما برای مسافران خارجی همچنان در مسیر غیرقانونی ادامه دارد

فروش بلیت به شرط رزرو هتل!
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آخرین نفس های سرای حاج رضا

کاروانســراهای  زیباتریــن  از  رضــا  حــاج  تاریخــی  ســرای 
درون شــهری دوره قاجــاری در ایران محســوب می شــود. این 
بنــا که در ضلــع جنوبی بــازار قزوین قــرار دارد، حیاطی بزرگ 
در وســط، پیرامــون ســرا تعــدادی حجــره  و اتاق هایــی در دو 
طبقه دارد و به دســت حــاج رضا برادر »حــاج ملا عبدالوهاب دارالشــفائی« 
مجتهد بزرگ دوره قاجار احداث شــده است. این کاروانسرا در تاریخ ۱۱ مرداد 
۱۳۸۴ با شــماره ثبت ۱۲۶۱۴ به عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسید. در 
طول ســالیانی کاربری هــای تجاری داشــته و در دوره ای مســکونی بوده و حالا 
سال هاست به محل جمع آوری ضایعات و پسماند تبدیل شده است. این اثر 

ارزشمند به دلیل بی توجهی ها به سرعت دارد تخریب می شود.
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زهره توکلی
خبرنگار

احتمال ابطال مصوبه شورای شهر شیراز از سوی وزیر کشور

شوک شیرازی ها از افزایش 800 درصدی عوارض خدمات شهری

نـــــما

سخنگوی دولت از برکناری مدیر اجرایی ستاد احیای دریاچه ارومیه خبر داد

حفره 15 هزار میلیارد تومانی دریاچه ارومیه
افکار عمومی خواستار توضیح عیسی کلانتری شد

زیســت بوم-همزمان با کاهــش تراز دریاچه 
ارومیه بــه ۱۲۷۰.۵۲ ســانتی متر، ســخنگوی 
دولــت از برکنــاری »عیســی کلانتــری« مدیر 
اجرایی ســتاد احیای دریاچه ارومیه خبر داد. 
این برکنــاری به دنبال اعتراض افکارعمومی 
بــه ناموفق بودن طرح احیای دریاچه ارومیه 
نشــان  کاربــران  واکنش هــای  افتــاد.  اتفــاق 
می دهــد که آنهــا از برکناری عیســی کلانتری 
بــدون پاســخگویی دربــاره چرایــی ناموفــق 
بــودن طرح احیــای دریاچه ارومیــه نگرانند. 
آنها خواســتار توضیح کلانتری درباره هزینه 
کــرد ۱5 هــزار میلیاردتومانــی اعتبــار احیای 
دریاچــه شــده اند. افکارعمومی حســاس به 
ماجــرا می خواهنــد بدانند که چــرا بزرگترین 
ســال   ۷ از  پــس  خاورمیانــه  شــور  دریاچــه 
فعالیت این ستاد، در آستانه مرگ و خشک 
شــدن کامل قرار دارد؟ پیش از این برکناری، 
مجلســی ها نیــز خبــر از تحقیــق و تفحص از 
ســتاد احیای دریاچه ارومیه دادند. این ستاد 
بــا صــرف ۱5 هزار میلیــارد تومان نتوانســت 
دریاچه ارومیه را نجات بدهد. ستاد احیا قرار 
بــود در یــک دهه دریاچه ارومیــه را احیا کند. 
البته مطالعات نشــان می دهد که بخشــی از 
دریاچــه ارومیه برای همیشــه خشــک شــده 
و قابــل احیــا نیســت. از ســوی دیگــر هفــت 
ســال فعالیــت این ســتاد نــه تنها بــه کاهش 
اراضــی کشــاورزی و باغــی منجــر نشــد کــه 
افزایــش بیــش از 4۷ هزار هکتــاری را هم در 
پی داشــت. عــلاوه  بر مدیریت اجرایی ســتاد 
احیــای دریاچه ارومیه، عملکــرد وزارت نیرو  
و وزارت جهاد کشــاورزی هم زیر سؤال است. 
وزارت نیــرو هرگــز خــود را مقیــد بــه رعایت 
حقابــه دریاچه ندانســت و دریاچه ارومیه در 
ســال خشــک جــاری تشــنه تر از همیشــه ؛ به 
نظر می رســد علاوه بر عیسی کلانتری وزارت 
نیرو هم باید پاسخ بدهد چرا برخلاف قول و 
قرارها دریچه سدها را به روی دریاچه ارومیه 

باز و حقابــه دریاچه را پرداخت نکرد. وزارت 
جهــاد کشــاورزی هم باید مشــخص کند چرا 
برخــلاف تصمیم هــای ســتاد احیــا، اراضــی 
کشــاورزی و باغی افزایش یافت و کشــاورزان 
به ســوی آبی کــردن زمین های دیــم رفتند؟ 
بنابرایــن برکناری عیســی کلانتری به تنهایی 
نمی تواند مسیر احیای دریاچه را تغییر دهد.

ë بادِ شورِ دیوانه
دریاچــه ارومیــه اگــر احیــا نشــود هــزاران 
هکتــار زمیــن کشــاورزی شــوره زار می شــود و 
گــرد و غبار هــای نمکــی علاوه بــر دو اســتان 
آذربایجــان شــرقی، غربی و کردســتان از مرز 
خارج خواهد شــد و کشورهای همسایه را هم 
درگیر خواهد کرد. مطالعات نشــان می دهد 
جنگل هــای هیرکانــی را هم تهدیــد می کند. 
دریاچــه  اطــراف  کــه  بــادی  از  کارشناســان 
ارومیــه می وزد به »باد دیوانــه« یاد می کنند. 
بادی که جهت مشــخصی نــدارد و هر بار به 
ســمتی می چرخــد. بــاد شــور نتیجــه کویری 
اســت که پس از خشک شدن دریاچه ارومیه 
در جغرافیــای شــمال غرب ایران ظاهر شــد 
و بخشــی از جغرافیــای دریاچــه را بــه تاریخ 
پیوند داد، کویر ماســه ای که انگار ماســه های 
ریــز و رونــده آن را از بیابان هــای خوزســتان 
مثــل فکه به شــمال غرب ایــران انتقال داده 
باشــند. ریزگردهایــی کــه با طعــم نمک هم 
اینک هم بخشــی از باغ هــای اطراف دریاچه 
را عقیــم کرده اند بنادر گردشــگری مثل بندر 
»آق گنبــد« را از رونــق انداختــه و پرنده های 
و  پرانــده   اهالــی  خانــه  ســقف  از  را  مهاجــر 
خزانی چهار فصل را به جان باغ های منطقه 
انداخته انــد. اهالــی از ایــن ریزگردهــا بــه باد 
شــور یاد می کنند  که شــوربختی را برای باغ و 

اراضی کشاورزی شان رقم زده است.
ë برکناری دیرهنگام

کلانتــری،  عیســی  انتخــاب  منتقــدان 
مدیریــت او در دولت هــای گذشــته را یکــی 

از دلایــل وضعیــت امــروز منابــع طبیعــی و 
آب کشــور می داننــد. او ســال ها وزیــر جهــاد 
کشــاورزی بود. نگاه و سیاســت بهره بردارانه 
او به منابع طبیعی به خالی شدن سفره های 
زیر زمینی منجر شــد از ســوی دیگر کشاورزی 
هــم رشــد نکــرد. جامعــه کشــاورز ایــران نیز 
برخلاف بســیاری از کشــورهای پیشرفته جزو 
قشر ضعیف کشور باقی ماند. آورد اقتصادی 
آن هــم، هــم ردیــف بــا خرجــی کــه از جیب 

منابع طبیعی پرداخت می شود، نیست.

از موافقــان ســاخت پــل  کلانتــری یکــی 
روگــذر شــهید کلانتــری نیز بــود. بســیاری از 
کارشناســان از ســاخت ایــن پل به عنــوان تیر 
خلاص دریاچه ارومیه پس از سد ســازی های 
بســیار، گســترش اراضی کشــاورزی، انتخاب 
کشــت های پر آب بر و... یــاد می کنند. از نگاه 
بســیاری از کاربــران ایــن برکنــاری دیرهنگام 

است.
ë  اســتاندار آذربایجان غربی به جای کلانتری

نشست
دولــت  ســخنگوی  بهــادری«  »علــی 
گفــت: »در جلســه ۲۹ تیرمــاه هیــأت وزیران 
گزارشــی دربــاره وضعیــت دریاچــه ارومیه و 
حــل مشــکلات آن از ســوی ســازمان محیط  
زیســت و وزارت نیــرو ارائــه شــد. بــا توجه به 
تأکیــد رئیس جمهور مبنی بر تقویت کارگروه 
دریاچه ارومیــه، آقای عیســی کلانتری مدیر 
دبیــر  کــه  ارومیــه  دریاچــه  احیــای  اجرایــی 
کارگروه هم هســتند، از ســمت خــود مطابق 
تصمیــم هیــأت وزیــران برکنــار و اســتاندار 

آذربایجان غربی جایگزین وی شد.«

اســتاندار  گــــــــفــــــــت:»همچنین  وی  
جدیــد  عضــو  به عنــوان  شــرقی  آذربایجــان 
کارگروه به ترکیب اضافه شــدند تا پیشــرفت 

ســریعتری برای حل مســأله دریاچــه ارومیه 
داشته باشیم.«

انتخــاب دو اســتاندار هم واکنــش مثبت 
فعالان حوزه محیط  زیست و منابع آب را در 

پی نداشت.

انتخــاب  کــه  دارنــد  اعتقــاد  فعــالان 
شــخصیت های سیاسی بشــه احیای دریاچه 
ارومیــه منجــر نمی شــود. تجربــه هم نشــان 
داده اســت که نــگاه توســعه ای اســتاندارها، 
سیاســی و به دور از توســعه پایدار و حفاظت 
از محیط  زیســت است.کارشناســان از همان 
ابتــدا که دولــت روحانی مدیریت ســتاد احیا 
را به عیســی کلانتری واگذار کرد اعلام کردند 
کــه دریاچه ارومیــه نیازمنــد راهکارهای ارائه 
شده از سوی بوم شناسان است نه سیاسی ها. 
نکته ای که در انتخاب دو استاندار آذربایجان 

شرقی و غربی هم دیده نمی شود.

سنا
ای


